
5 گردشگری

گروه گردشگری - دقت کرده 
اید که چقدر صبحانه های شــناور در 
دنیا محبوب شــده اند؟ فکر می کنید 
چرا و چه چیزی در پشت صحنه این 
صبحانه های شناور رنگی تبلیغ شده 

توسط هتلها است؟
مجــازی  صفحــات  اگــر 
اقامتگاه هــای مجلــل یــا صفحات 
اینفلوئنسرها را دنبال می کنید احتمال 
اینکــه حداقل یک صبحانه شــناور 
دیده باشــید زیاد است. به خصوص 
اقامتگاه های کشــورهای خارجی که 
بســیاری از آنها دارای استخر در کنار 
اتاق هتل هســتند. یا استخری رو به 

فضای سرسبز دارند.
در گزارشــی به ایــن موضوع 
پرداخته  شــده و در بخش هایی از آن 
حقایقی از پشــت صحنه این تصاویر 

زیبا و گول زننده آورده شده است.
در واقــع ایــن صبحانه ها جزو 
خدمــات عالــی هتل ها به حســاب 
می آیند که همراه با نان تســت، میوه و 
قهوه و مانند آن تزئین شــده و به جای 
اتاق یا تخت خواب در اســتخر یا وان 

آب گرم سرو می شوند. این صبحانه ها 
را معمــولاً روی بشــقاب بزرگ یا 
سبدهای رنگارنگ می گذارند سپس 
با گل های گرمسیری تزئین می کنند تا 

حالت فتوژنیک بگیرند.
ایــن صبحانه هــا به ویــژه در 
استراحتگاه های خصوصی ویلایی با 
آب و هــوای گرم در مکان هایی مانند 
تایلند، فیجــی و مالدیو از محبوبیت 
خاصــی در آســیا و اقیانــوس آرام 
برخوردار هستند. تقریباً همه موافقند 

که این روند از بالی آغاز شده است.
ایــن صبحانه ها در پنج ســال 
گذشته در منوهای رستوران ها معمول 
شده، اما همه گیر شدن ویروس کرونا 
باعث محبوبیت آنها بیش از هر زمان 
دیگری شــد چون مهمانــان هتل از 
حضور در بوفه و اتاق های غذاخوری 

مشترک پرهیز می کنند.
کل  مدیــر   ، هــس  جــان 
Amanjiwo در بالی گفت: در طول 
سال گذشــته، ناهار خوری در داخل 
اتاق به ویژه برای کســانی که به دنبال 
آرامش و راحتــی در مجموعه خود 

هســتند بســیار محبوب شده است. 
همچنین صبحانه شناور یک انتخاب 

محبوب است.
به هر حال، صبحانه شناور به یک 
استخر برای شناور شدن احتیاج دارد. 
یک استخر خصوصی انتخاب بسیار 

بهتری نسبت به استخر مشترک است. 
چرا که ممکن اســت یــک نفر آن را 

سرنگون کند!
حــالا باید دید آیا این صبحانه ها 
فقط بــرای شــبکه های اجتماعی و 
صفحــات مجازی تهیه می شــوند و 

یا مــردم واقعاً از خــوردن آنها لذت 
می برند؟

این صبحانه ها برای شــبکه های 
اجتماعــی دارای زرق و برق زیادی 
هســتند اما به نظر می رسد مشکلاتی 
برای اســتفاده از آنها وجود داشــته 

باشد. یک خبرنگار به نام جیمز بوث 
مســتقر در ســیدنی گفته که به یک 
اســتراحتگاهی در بالی در سال ۲۰۱۹ 
رفتم چون محیط مرطوب بوده فهمیدم 
بیرون گذاشتن صبحانه ممکنه ایده آل 
نباشد. اگرچه غذا از قبل سرد شده بود 
ولی مصمم بودم تــا قبل از خوردن، 
عکس آن را در اینستاگرام بگذارم آن 

هم با چشمانی خواب آلود!
او تمام تلاشش را کرده که بتواند 
از آن ســینی شــناور صبحانه عکس 
مناسبی بگیرد در این راه کارکنان هتل 
هم به او کمک کرده اند. ولی در نهایت 
همه چیز خراب شــد چون مقداری 
قهــوه در آب ریخت و نان هم خیس 
شــد! او گفته شــاید جالب نباشد که 
وقتی از خواب بیدار می شوید اول در 
آب بپرید اگر می خواســتم این تجربه 
را دوباره انجــام دهم تغییراتی در آن 
به وجود مــی آوردم مثلًا اول قهوه را 
می نوشــیدم چون باید کاملًا هوشیار 
باشم بعد داخل اســتخر بپرم! سپس 
جایی را در اســتخر پیــدا می کنم که 
بتوانم آنجا راحت بنشــینم و صبحانه 

را بخــورم نه اینکــه غوطه ور در آب 
بایستم!

تصاویر صبحانه های شــناور با 
انــواع خوراکی های رنگــی یکی از 
محبوب تریــن تصاویــر و البته تبلیغ 
برای هتل ها و مراکز اقامتی هستند به 
خصوص برای هتل هایی که در فضای 
بسیار سرسبز و آبی قرار گرفته اند. اما 
اگر کمی به نظر کاربران توجه شــود، 
مشــاهده خواهید کرد که خیلی هم 
این صبحانه های شــناور قابل استفاده 
نیســتند حداقل به شــکلی که منتشر 
می شوند. مانند بسیاری از تصاویری 
جذابــی که در صفحات مجازی برای 
فریب مخاطب منتشــر می شود. مثلًا 
یکی از کاربران این فضاهای مجازی 
نوشته هتلی که من در آن اقامت داشتم 
این آفر را برای من داشــت که بتوانم 
با صبحانه شــناور آن عکس یادگاری 
بگیرم وگرنه باید برای صرف صبحانه 

به رستوران می رفتم!
دیگری نوشــته که در هتلی که 
اقامت داشتم، گرفتن عکس یادگاری 
با صبحانه شــناور در استخر که رو به 

منظر جالبی داشــت، ۲۰ یورو قیمت 
دارد و من باید بعد از پرداخت آن تنها 
فرصت دارم ۵ دقیقه عکس مطلوبم را 
بگیرم چون افراد زیاد دیگری هستند 
که آن طرف پشــت دوربین ایستاده و 
منتظر هســتند کار عکس برداری من 
تمام شــود و آنها هم با همان صبحانه 
شناور عکس بگیرند. تازه اگر شانس 
بیاوریــم و نوشــیدنی ها نریزد چون 
در آن صــورت بایــد پول قهوه و آب 
میوه ای که ســینی صبحانه را خراب 

کرده بپردازیم.
کاربر دیگری نوشــته است که 
آنقدر خوردن چنیــن صبحانه ای در 
حالــی که پایت روی زمین نیســت، 
سخت است که ترجیح می دهی آن را 
به کناری برده و روی یک سکو بنشینی 
و بــا خیال راحت صبحانه بخوری از 
طرفی باید مراقب باشــی تا نوشیدنی 
نریــزد در آن صورت ســینی و تمام 
آن خوراکی هــای رنگارنــگ فاجعه 
می شــود. اینها در صورتی اســت که 
بتوانی یک استخر خلوت پیدا کنی یا 

منظره ای که فقط خودت باشی!

گــروه گردشــگری - وزیــر 
و  گردشــگری  میراث فرهنگــی، 
صنایع دستی گفت: با پرهیز از حاشیه ها 
و تنها با تاکیــد بر انجام کار برای مردم 
جایــگاه  وزارتخانه تا جایی ارتقا یافت 
کــه در راســتای ماموریت های دولت 
دوازدهم برای ایجاد اشــتغال و رونق 
گردشگری قرار گرفت. آخرین جلسه 
معاونان و مدیران کل استانی با حضور 
علی اصغر مونسان وزیر میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی، محمد 
خیاطیان معاون توسعه مدیریت و منابع، 
علیرضا ایزدی سرپرست دفتر عملکرد، 
بازرســی و پاســخگویی به شکایات، 
ولی تیموری معاون گردشــگری، پویا 
محمودیان معاون صنایع دستی، مصیب 
امیری رئیس پژوهشگاه میراث فرهنگی 
و گردشگری، جواد واحدی معاون امور 
مجلس، حقوقی و استان ها و مدیران کل 
استانی به صورت ویدئوکنفرانس روز 
شــنبه نهم تیرماه ۱۴۰۰ در سالن فجر 
وزارتخانه برگزار شد.  مونسان در این 
جلســه با اشاره به چهار سال ماموریت 
خود در این وزارتخانه، گفت: با همت 
تمام همکاران از بالاترین تا پایین ترین 
ســطح تمام توانمان را به کار گرفتیم و 
دستاوردهای راضی کننده ای را که امروز 
شاهدیم به دست آمد. او ارتقای جایگاه 
در سطح ملی و استانی را به عنوان یکی از 
چالش های وزارتخانه دانست و افزود: با 
پرهیز از حاشیه ها و تنها با تاکید بر انجام 
کار برای مــردم جایگاه مان را تا جایی 
ارتقا دادیم که در راســتای ماموریت ها 
دولت دوازدهم برای ایجاد اشــتغال و 

رونق گردشگری قرار گرفتیم.
ارتباط حداکثری با سازمان 
جهانــی گردشــگری و رشــد 

گردشگران خارجی
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی بــه ارتقــای جایگاه 
گردشــگری کشــور در سطح جهانی 
اشاره کرد و گفت: در این دوره حداکثر 
ارتباط را با سازمان جهانی گردشگری 
)UNWTO( و دبیــر آن داشــتیم و 
امتیازات خوبی گرفتیم؛ قبل از این بدون 
هیچ استفاده مفیدی تنها حق عضویت 

را می پرداختیم؛ در حوزه صنایع دستی 
هم در این دوره شهرهای زیادی به ثبت 
جهانی رســید. مونسان با اشاره به رشد 
گردشگران خارجی و تنوع محصولات 
گردشــگری افزود: قبل از شیوع کرونا 
در بخش گردشگری تعداد گردشگران 
ورودی بــه ۸ میلیــون و ۸۶۰ هزار نفر 
رسید که نشانه جهشی فوق العاده در این 
حوزه بود. تنوع محصولات گردشگری 
این حوزه را از رخوت خارج کرد و در 
حال حاضر اکوتوریسم و طبیعت گردی 
با گردشــگری تاریخی کشور رقابت 

می کند.
افزایش بومگردی ها و ایجاد 

هتل بوتیک هایی همتراز با دنیا
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی تصریح کرد: همچنین 
گردشــگری کشــاورزی و ایجــاد 
بوم گردی ها باعث رونق اقتصاد روستاها 
و برگشت از شهر به روستاها شد. امروز 
از دو هزار و چهارصد بومگردی عبور 
کردیم و بســیاری از اســتان ها دارای 
بوم گردی هســتند. مونســان در ادامه 
به گســترش هتل بوتیک ها اشاره کرد 
و گفــت: در برخی از اســتان ها هتل 
بوتیک ها درجه یک هســتند و با سایر 
کشــورها رقابت می کننــد. همچنین 
کاروان سراها و تبدیل آن ها به اقامتگاه 
نیز به تنوع محصولات اقامتی کشــور 

کمک کرد.
بهره برداری از طرح هایی به 

ارزش ۲۵هزار میلیارد تومان 
مونسان با اشــاره به بهره برداری 
از طرح هایــی به ارزش ۲۵هزار میلیارد 
تومــان افــزود طی این مــدت تعداد 

تخت های کشــور از ۲۸۵ هزار به ۴۶۰ 
هزار تخت رسید که اتفاقی مهم در حوزه 
زیرســاخت های گردشــگری کشور 
محسوب می شود. وزیر میراث فرهنگی 
همچنین به ابلاغ دســتورالعمل هایی 
منطبق با استانداردهای بین المللی اشاره 
کرد و گفت:در این مدت تلاش کردیم 
تمامی فرایندهای وزارتخانه الکترونیکی 
شود و در همین راستا سامانه های بسیاری 
راه اندازی شد. سامانه های بسیاری نیز 
در حال اقدام است که با راه اندازی آنها 
کاملا وزارتخانه الکترونیک خواهد شد.
طرحــی  تجاری ســازی، 
موفق در حوزه صنایع دســتی/ 
۱۰میلیارد تومان کمک بلاعوض 

مونسان تجاری سازی را طرحی 
موفق در حوزه صنایع دستی عنوان کرد 
و افزود: در بسته بندی این محصولات 
ارتقای خوبی انجام شد و امروز تمامی 
صنایع دستی کشــور دارای برند شده 
است. همچنین تلفیق هنر در این بخش 
موجــب تنوع محصولات شــد. وی 
همچنین به آموزش بــرای فروش در 
فضای مجازی و کمک های بلاعوض 
در این حوزه اشاره کرد و افزود: هیچ گاه 
در ســالهای گذشته این میزان کمک را 
به حوزه صنایع دستی نداشتیم و اقدامی 
بی سابقه بوده است. نزدیک ۱۰ میلیارد 
تومان کمک های بلاعوض به فعالان و 

هنرمندان این حوزه صورت گرفت. 
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی با اشــاره بــه بودجه 
۲۳میلیــارد تومانــی در خصــوص 
بیمه شوندگان، ادامه داد: بیمه هنرمندان 
صنایع دستی از دیگر اقداماتی بود که از 

سرگرفته شد. در خصوص راهنمایان 
گردگشری هم که هیچ گاه این موضوع 
مطرح نبود توانستیم ۲هزار نفر را بیمه 

کنیم.
صیانت از میراث فرهنگی با 

ایجاد تعادل
مونســان در ادامــه به تلاش های 
انجام شــده در حوزه میراث فرهنگی 
اشــاره کرد و افزود: سعی من بر آن بود 
تعادلی در میراث فرهنگی ایجاد شود با 
تدابیری که در صیانت از میراث فرهنگی 
شد در حال حاضر در نقطه تعادل قرار 
داریم. این اقدامات با بودجه ۲۳ میلیارد 
تومانی انجام شد. او همچنین به چهار 
ثبت جهانی آثار میراث فرهنگی در این 
مدت اشاره کرد و گفت: برای اولین بار 
از سهمیه محوری خود استفاده کردیم، 
هرکدام از این آثاری که به ثبت رسیدند، 
وســعت و گســتردگی زیادی دارند و 
پرونده های متعددی را شامل می شوند.

مردم ۱۰برابر بودجه دولتی 
در میراث فرهنگی سرمایه گذاری 

کردند
مونسان با اشاره به وضعیت بودجه 
کشــور، افزود: در این شــرایط وخیم 
اقتصادی و بودجه کشــور، به ســمت 
مردم رفتیم و چنــد ۱۰برابر بودجه ای 
که ما برای میراث فرهنگی خرج کردیم، 
مردم با مسئولیت اجتماعی خود برای 
میراث فرهنگی شــان هزینه کردند. با 
ایــن اتفاق هــم میراث فرهنگی و هم 

گردشگری و صنایع دستی بهره برد.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی یادآور شد: تمام مدیران 
نهایت تلاش را در ارتقای سطح استان 
و ماموریت های وزارتخانه انجام دادند.

مونســان با تشــکر از همراهی و 
زحمات مدیران کل استانی از مدیرانی 
یاد کرد که طی این مدت از میان ما رفتند 
و افزود: حداکثر صیانت را  در تمام عزل 
و نصب هــا داشــتم و تمام تعویض ها 
به دور از نگاه سیاســی تنها در راستای 
اهداف وزارتخانه انجام شد. همچنین 
طی این مدت کمترین تغییر را در سطوح 
مدیریتی داشــتیم و کم ترین مدیر را از 

بیرون )ساختار وزارتخانه( آوردیم.

پشتصحنهلذتبخشبودنصبحانههایشناورهتلها

وزیرمیراثفرهنگی،گردشگریوصنایعدستیاعلامکرد:

ارتقایجایگاهوزارتخانهباپرهیزازحاشیهوتمرکزبرکار

گروه گردشگری - سام سطوت 
زاده، از فعالان گردشــگری و دوست 
داران میــراث فرهنگی درباره ریشــه 
شــکل گیری محله تاریخی بســتکیه 
در شــهر دوبی کشــور امارات اظهار 
داشت: شهر بســتک در شمال غربی 
استان هرمزگان با استان فارس هم مرز 
است. در دوران صفویه، گروهی به شهر 
بســتک و اطراف آن مهاجرت کرده و 
در سلســله افشــاریه و زندیه با حکم 
حکومتی نادرشــاه افشار و پس از آن 
کریم خان زند، خوانین بستک مشهور 
به خاندان بنی عباسی، حکومت محلی 

جهانگیریه را بنا کردند.
وی گفت: حاکمان محلی بستک 
زیر نظر والی فارس بودند و چون از نظر 
سیاسی با آنها در ارتباط بودند و بخشی 
از سواحل جنوبی از جمله بندر لنگه را 
نیز تحت حکومت خود داشتند؛ باعث 
شده معماری فارس در معماری بستک 
تأثیر بگــذارد. بندر لنگه زمانی از نظر 
سیاســی و تجاری بسیار مورد اهمیت 
بود و تجار بســتکی از طریق بندر لنگه 
بــا هند و آفریقا تجارت می کردند. این 
مسائل موجب شــد تا معماری شهر 
بســتک توســط این تجار با تلفیقی از 
معماری استان فارس، کرانه های خلیج 
فارس و کشــورهایی از جمله هند و 
آفریقا شکل بگیرد. این نوع المان های 

معمــاری را می توان در شیشــه های 
رنگی خانه صولت و چهلســتون قلعه 
خان )خانه بنی عباســی( بستک، آئینه 
کاری های این قلعه نیز مشاهده کرد. این 
موضوع در کتاب دکتر فریدون فراهانی 
با عنوان »سبک معماری بستکی، سبکی 
فراتر از خاستگاه« نیز اشاره شده است.
این دوستدار میراث فرهنگی در 
استان هرمزگان تصریح کرد: گروهی 
از بستکی ها در بندر لنگه ساکن شدند 

تا بتوانند با کشورهای آفریقایی و هند 
تجارت مروارید داشــته باشند چون 
بنــدر لنگه به شــهر مروارید معروف 
تر بوده اســت. در اینجا نیز گروهی از 
مردم عرب کشورهای خلیج فارس به 
نام قواســم زندگی می کردند که تحت 
حکومت ایران و حاکمان بستک بودند 
این افــراد به همراه تجار بســتک در 
سال ۱۸۸۷ به کشورهای خلیج فارس 
مهاجــرت کردند. در این زمان در واقع 
اولین مهاجرت بستکی ها به کشورهای 
خلیج فارس انجام شــد. بعــد از آن 
مهاجرت دوم بستکی ها به کشورهای 
حاشــیه خلیج فارس از جمله به دوبی 

در امارات بود اما موج گســترده آن در 
دهه ۱۹۳۰ در واکنش به سیاست های 
رضاشــاه از جمله عــوارض گمرکی 
و کشــف حجاب اتفاق افتاد. در این 
سال ها نیز خیلی از تجار بستکی از بندر 
لنگه شبانه به امارات مهاجرت کردند. 
به همین دلیل بندر لنگه اهمیت تجاری 
خود را از دســت داد ولی از آن طرف 
بســتکی های مهاجر نه تنها فرهنگ و 
آداب و رسوم و غذاهای محلی خود را 

به امارات بردند بلکه معماری بستکی 
را نیز در امارات پیاده کردند.

این فعال گردشــگری در استان 
هرمــزگان بیــان کرد: تجار بســتکی 
مهاجر مورد استقبال شیوخ دوبی قرار 
گرفتند و در زمین های بایر دوبی اقدام 
به ساخت و ســاز کردند. در این میان 
فردی به نام محمد فاروق العرشــی با 
امکاناتی که داشت، در زمین بایر دوبی 
پایه گذار محله بستکیه شد. محمد البنا 
و محمد معمار دو استادکار شهر بستک 
ایران بودند که به دعوت تجار به دوبی 
رفتند. آنها در محله ای که به نام بستکیه 
مشــهور شد به دلیل شــرایط اقلیمی 

مشــابهی که با ایران و کرانه های خلیج 
فارس وجود داشت، معماری بستکی 

را با همان المان بادگیرها پیاده کردند.
وی افــزود: اکنــون می تــوان 
بادگیرهایــی را در امارات مشــاهده 
کرد کــه دارای تزئینــات بادگیرهای 
بستک با سازه معماری سواحل خلیج 
فارس اســت. در تزئینات داخلی خانه 
عبدالرحیم زرعونــی از آریه گچ های 
زغالی به تقلید از مسجد جامع بستک 

اســتفاده شده اســت. یکی از خانه ها 
متعلق به حاج محمودخان پسندخواه 
در هرنگ با یکــی از خانه های محله 
بســتکیه دوبی بسیار شباهت دارد. در 
مناطق دیگر امــارات نیز از المان های 
معماری ایرانی و بستکی استفاده شده 

است.
وی گفت: نویســنده کتاب دوبی 
سریع ترین شــهر جهان نوشته که در 
حدود ســال های ۱۹۰۰ میلادی بیش 
از ۶۰ درصد از بازاریان دوبی ایرانیانی 
هســتند که تجارت آنجا را راه اندازی 
کرده اند. اما حالا مشــاهده می کنیم که 
اماراتی ها چند سالی است که نام محله 

تاریخ البســتکیه را بــه الفهیدی تغییر 
داده انــد. آنها قصد دارند تا این محله را 
به عنوان میراث جهانی خود در فهرست 
یونســکو ثبت کنند. حتــی از همین 
المان های معماری ایرانی در المان های 
معماری خود به عنوان هویت امارات 

استفاده می کند.
ســطوت زاده با بیــان اینکه تنها 
محله تاریخی دوبی بستکیه است گفت: 
سالانه چندین میلیون نفر از این محله 
تاریخی دیدن می کنند و گردشــگران 
زیادی به اینجا رفته و تبلیغات وسیعی 
درباره آن انجام می شــود. این در حالی 
است که معماری شهر بستک در ایران 

رو به تخریب است.
وی گفت: زلزله ســال ۹۲ باعث 
شد چندین خانه و قلعه که بیش از صد 
اتاق داشتند از بین بروند یا آسیب های 
جــدی ببینند. از جمله خانه قلعه خان 
بستک یا خانه کاظم که قابلیت مرمت 
داشــتند اما به حال خود رها شدند تا 
جایی که در ســال ۹۵ بیشتر این بناها 
تخریب شد چه آنهایی که در فهرست 
میراث ملی ثبت بودند و چه آنهایی که 
ارزش ثبت داشتند. این آثار و معماری و 
بناها در حالی تخریب می شوند و مورد 
بی توجهی قــرار می گیرند که بناهای 
محله بســتکیه در دوبی روز به روز در 

حال مرمت و رسیدگی است.

وقتی شیوخ عرب امارات در پی تاریخ سازی برای کشورشان هستند و محله بستکیه دوبی را مهمترین المان 
تاریخی خود می دانند، شهر بستک در ایران بناهای تاریخی خود را یک به یک از دست می دهد.

تاریخ سازی اماراتی ها با معماری شهر بستک ایرانی؛

میراث شهر بستک هرمزگان را 
دریابیم!

سطوت زاده با بیان اینکه تنها محله تاریخی دوبی بستکیه است گفت: سالانه چندین میلیون 
نفر از این محله تاریخی دیدن می کنند و گردشگران زیادی به اینجا رفته و تبلیغات وسیعی 
درباره آن انجام می شود. این در حالی است که معماری شهر بستک در ایران رو به تخریب است.
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